

The Algerian judicial system

The Judiciary Since the adoption of the new constitution, the judiciary is independent. The Supreme Court and the Council of State constitute, in all the domains of law, and respectively for the first one: “the organ regulating the activity of the courts and tribunals”, and for the second: “the organ regulating the activity of the administrative jurisdictions”. “The Supreme Court and the Council of State responsible of the unification of the case law through the country and ensure compliance with law”.

The judicial organization includes the regular judicial system and the administrative judicial system.

The regular judicial system consists of the Supreme Court, the tribunals of First Instance, and Judicial Councils. The administrative judiciary consists of the Council of State, the administrative courts of appeal, and the administrative tribunals of first instance.

The ordinary judicial system includes the Supreme Court, courts and tribunals.

1- The court:

The court is the first instance jurisdiction, its jurisdiction is determined by the civil and administrative procedure code, the criminal procedure code and the special laws in force.

It is divided into several sections:

- the civil section; - the delicts section; - the Contraventions Section; - the urgent Section; - the Family Affairs Section; - the *juvenile* section; - the social section; - the land/ real-estate section; - the maritime section; - the commercial section.

The sections are presided by judges according to their specialties

• Law no. 22-13 of 12/07/2022, amending and supplementing Law no. 08-09 of 25 February 2008 on the Code of Civil and Administrative Procedure, established the specialized commercial court to hear the disputes listed below:

- disputes relating to intellectual property;
- disputes concerning commercial companies, in particular those relating to shareholders, the dissolution and liquidation of companies;
- Judicial settlement and bankruptcy;
- disputes relating to banks and financial institutions with merchants;
- maritime, air transport and insurance disputes relating to commercial activity;
- International trade litigation

2-The court:

The Court is a court of appeal for judgments rendered by the courts as well as in other cases provided for by law.

It includes the following rooms:

- the civil chamber; – the criminal chamber; – the indictment chamber;
- the urgent chamber; – the family affairs chamber; – the *juvenile* chamber;
- the social chamber; – the land/ real-estate chamber; – the maritime chamber;– the commercial chamber.

At the level of each court there is a criminal court (Tribunal Criminal de Première Instance - Tribunal Criminal d'appel) competent to hear and determine crimes, offences and contraventions related to them.

3- The Supreme Court:

The Supreme Court is a court of law, it can be a court of substance in cases provided for by law, exercises control over orders, judgments and decisions of courts as to the proper application of the law, respect ...

النظام القضائي الجزائري

منذ اعتماد الدستور الجديد، أصبحت السلطة القضائية مستقلة. وتشكل المحكمة العليا ومجلس الدولة، في جميع المجالات القانونية، وفي المجال الأول على التوالي: «الجهاز المنظم لنشاط المحاكم والهيئات القضائية»، وفي المجال الثاني: «الجهاز المنظم لنشاط الهيئات القضائية الإدارية». «المحكمة العليا ومجلس الدولة المسؤولان عن توحيد الاجتهادات القضائية عبر البلاد وضمان الامتثال للقانون».

يشمل التنظيم القضائي: النظام القضائي العادي والنظام القضائي الإداري. يتكون النظام القضائي العادي من المحكمة العليا والمحكمة الابتدائية والمجالس القضائية. يتكون القضاء الإداري من مجلس الدولة والمحاكم الإدارية الاستئنافية والمحاكم الإدارية الابتدائية.

يشمل النظام القضائي العادي المحكمة العليا و المجالس القضائية و المحاكم.

أولاً: المحكمة

المحكمة هي الجهة القضائية ذات الاختصاص العام و تعتبر الدرجة الأولى للتقاضي و تتشكل من:

- رئيس المحكمة - نائب رئيس المحكمة - قضاة - قاضي التحقيق أو أكثر - قاضي أحداث أو أكثر
- وكيل الجمهورية ووكلاء الجمهورية مساعدين - أمانة الضبط.

تقسم المحكمة إلى الأقسام التالية:

- القسم المدني - قسم الجرح - قسم المخالفات - القسم الاستعجالي - قسم شؤون الأسرة - قسم الأحداث - القسم الاجتماعي - القسم العقاري - القسم البحري - القسم التجاري.
- يرأس أقسام المحكمة قضاة حسب تخصصاتهم.

كما أنشأ بموجب القانون رقم 22-13 الصادر في 2022/07/12 المتضمن تعديل قانون الإجراءات المدنية والإدارية المحاكم التجارية المتخصصة والتي تختص في المنازعات الآتية:

- منازعات الملكية الفكرية،
- منازعات الشركات التجارية، لا سيما منازعات الشركاء وحل وتصفية الشركات،
- التسوية القضائية والإفلاس،
- منازعات البنوك والمؤسسات المالية مع التجار،
- المنازعات البحرية والنقل الجوي ومنازعات التأمينات المتعلقة بالنشاط التجاري،
- المنازعات المتعلقة بالتجارة الدولية.

ثانياً: المجلس القضائي

يعد المجلس القضائي جهة استئناف عن الأحكام الصادرة عن المحاكم وكذا في الحالات الأخرى المنصوص عليها قانوناً و يشمل الغرف الآتية:

- الغرفة المدنية - الغرفة الجزائية-غرفة الاتهام - الغرفة الاستعجالية-غرفة شؤون الأسرة - غرفة الأحداث - الغرفة الاجتماعية - الغرفة العقارية - الغرفة البحرية- الغرفة التجارية.

توجد على مستوى كل مجلس قضائي محكمة الجنايات (محكمة جنايات ابتدائية - محكمة جنايات استئنافية) تختص بالفصل في الأفعال الموصوفة بجنايات و كذا الجرح و المخالفات المرتبطة بها.

المحكمة العليا

المحكمة العليا محكمة قانون ويمكن أن تكون محكمة موضوع في الحالات المحددة قانوناً، وتمارس الرقابة على الأوامر و الأحكام و القرارات القضائية من حيث تطبيقها السليم للقانون واحترامها لأشكال و قواعد الإجراءات.